
قرار است روي سقف مدارس پنل هاي خورشيدي نصب و با مجهز 
كردن آنها براي استفاده از انرژي تجديدپذير چندين هدف دنبال 
شود، البته كارشناسان حوزه انرژي نسبت به اين تصميم خوش بين 
نيستند و مي گويند كه جنبه هاي فني و مالي آن بررسي نشده است. 
به همين منظور »جوان« با جعفر محمدنژاد س�يگارودي، مديركل 
دفتر توس�عه انرژي ه�اي مقياس كوچ�ك گفت وگو كرده اس�ت. 

         
 نقش سازمان ساتبا و هدف آن در تفاهم نامه چهارجانبه 
ب�راي نصب پنل هاي خورش�يدي در پش�ت ب�ام برخي 

مدارس چيست؟
اين تفاهم نامه دو هدف عمده را دنبال مي كند؛ يكي در حوزه توس��عه 
فرهنگ س��ازي براي ترويج توس��عه و كارب��رد ان��رژي تجديدپذير و 
همچنين بهره وري انرژي برق كه اينها جزو مسئوليت هاي ساتبا است. 
از طرفي معتقديم همه چيز بايد از مدارس شروع شود چراكه بهترين 
فرصت براي فرهنگ س��ازي اس��ت، بنابراين با به نتيجه رس��يدن اين 
تفاهم نامه، دانش آموزان مي توانند مزيت هاي بهره وري و اس��تفاده از 
انرژي هاي تجديذير را با همكاري ما به عنوان متولي موضوع و نيز وزارت 
آموزش و پرورش به عنوان متولي آموزش كشور ياد بگيرند، كما اينكه 
اين آموزش از مقطع ابتدايي و متوسطه اول و دوم مي تواند به دانش آموز 
ارائه شود كه بعدها در انتخاب رش��ته هاي كاربردي در دانشگاه به اين 

موضوع و امر مهم و زيرساختي كشور توجه ويژه كند. 
اين تفاهم نامه مي تواند هم هدايتگر باشد و هم همكاري تنگاتنگي را بين 

وزارت نيرو و به طور مشخص سازمان ساتبا با معاونت هاي مختلف در 
وزارت آموزش و پرورش شكل دهد. از سوي ديگر نيروگاه هاي خورشيدي 
پشت بام مدارس مي تواند يك كارگاه عملي براي آموزش دانش آموزان 
باشد. سيستم اين نيروگاه ها بسيار ساده است و قابليت نصب بر پشت 
بام م��دارس را دارد و چون توليد برق خواهد ك��رد، بنابراين مانند يك 
كارگاه عملي و اجرايي است كه متوليان امر آموزش در مدرسه مي توانند 
مراحل نصب و فعاليت اين نيروگاه ها را به دانش آموزان آموزش دهند كه 
دانش آموزان هم با سيستم آن آشنا شوند و هم چگونگي كاركرد و نصب 

اين نيروگاه ها را ياد بگيرند. 
 در ح�ال حاض�ر م�دارس مقاطع متوس�طه ه�دف اين 
تفاهم نامه هس�تند. آيا همه مدارس در مقاطع مختلف 

ظرفيت نصب پنل هاي خورشيدي را دارند؟
بله قطعاً. اعتقاد داريم موضوع آش��نايي با انرژي هاي تجديدپذير حتي 
بايد از مهدكودك ها و مقاطع ابتدايي آغاز شود و مي تواند مدنظر همه 
مقاطع تحصيلي قرار بگيرد، اما از آنجا كه معاونت آموزش متوسطه در 
اين بخش پيشقدم ش��ده است، نصب پنل هاي خورش��يدي از مقاطع 

متوسطه آغاز خواهد شد. 
 متأسفانه در ساليان متمادي پيشرفت چنداني در حوزه 
تجديدپذيرها نداش�تيم و برنامه هايي كه براي توس�عه 
انرژي ه�اي تجديدپذير تعيين ش�ده بود به س�رانجام 
نرس�يده اس�ت. چقدر مي توان ب�ه تحقق اه�داف اين 

تفاهم نامه اميدوار بود؟

تفاهم نامه نصب پنل خورش��يدي روي پشت بام مدارس 
چهارجانبه است و مشروط بر اينكه تعهدات هر چهار اعضا 
به چه شكلي اجرا ش��ود، مي توان به اجرايي شدن آن اميد 
داشت يا اينكه نااميد ش��د. پيش بيني ما بر اين است كه از 

بابت اجراي تعهدات سازمان ساتبا عملًا مشكلي وجود ندارد 
و بحث خريد تضميني ب��رق از نيروگاه ه��اي تجديدپذير به 

صورت شفاف و روشن انجام خواهد شد. بدون شك به تعهد خريد 
تضميني برق تجديدپذير به مدت 20سال با منابعي كه پيش بيني 

كرده ايم، مي توانيم عمل كني��م و اطمينان خاطر بدهيم كه دغدغه اي 
از اين بابت نخواهيم داشت. وزارت آموزش و پرورش قصد دارد با كمك 
سازمان نوس��ازي مدارس و همچنين خيرين مدرسه س��از وارد عمل 
مي شود و منابع مالي مجهز كردن مدارس به پنل خورشيدي را تأمين 
كند. بايد ببينيم كه چه اتفاقي خواهد افتاد، البته ما در بعد فني هم به 

آنها كمك خواهيم كرد. 
 آيا همه جنبه هاي فن�ي و مالي اين تفاهم نامه بررس�ي 

شده است؟
بخشي از تفاهم نامه براي احداث نيروگاه هاي تجديدپذير روي پشت بام 
مدارس به تأمين منابع مالي برمي گردد كه از مسئوليت كلان سازمان 
ساتبا خارج است. ما جذابيت لازم را در مقررات و ضوابطي كه مي تواند 
به علاقه مندان در اين بخش كمك كند تا س��رمايه گذاري كنند، آماده 
كرده ايم و بخش قابل توجهي از اهداف حداكثري را كه محقق شده است 

به سرانجام خواهيم رساند.
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   دكتر هاشم اورعي /  رئيس اتحاديه انجمن هاي انرژي ايران
يك وعده ناشدني ديگر! خبري درباره تفاهم نامه چهارجانبه براي 
احداث نيروگاه خورشيدي كوچك مقياس در مدارس منتشر شده 
است كه سازمان نوسازي مدارس، معاونت آموزش متوسطه وزارت 
آموزش و پرورش، جامعه خيرين مدرسه ساز و همچنين ساتبا آن 
را امضا كرده اند. چنانچه به اين خبر با دقت بيش��تري نگاه شود، 
مي بينيم اين برنامه نيز در ادامه همان سياست هاي قبلي وزارت 
نيرو است كه بيش��تر حالت ش��عاري دارد و انتظار نمي رود اتفاق 
مؤثري در اين زمينه رخ دهد چراكه تجربه نش��ان داده است در 
طول سال هاي متمادي برنامه هاي اينچنيني قابليت اجرا ندارد و 

به حرف خلاصه مي شود. 
يكي از ايرادات وارده به صحبت هاي مطرح شده در اين جلسه اين 
است كه افرادي كه در حوزه تجديدپذيرها تخصص ندارند، درباره 
آن اظهارنظر كرده اند و مشخص اس��ت كه چهار سازماني كه دور 
هم نشسته اند اصلًا نمي دانند چه مي گويند. مثلًا معاون آموزش 
متوس��طه آموزش و پرورش گفته كه ش��اهد افزايش بهره وري در 
بخش انرژي هستيم و ادامه داده است كه رشد سبد تجديدپذيرها 
در برق كشور را شاهديم. اين اظهارات يعني سهم انرژي تجديدپذير 
از برق مصرفي كشور دارد افزايش پيدا مي كند، ضمن اينكه بايد 
گفت هر دوي اين اخبار غلط است و اين موضوعات اصلًا ارتباطي به 
حوزه آموزش و پرورش ندارد. آقاي كاظمي نمي داند كه سهم انرژي 
تجديدپذير از برق مصرفي كشور به يك درصد هم نمي رسد و هيچ 
گونه افزايش بهره وري را در اين حوزه ش��اهد نيستيم. بدتر اينكه 
معاونت متوسطه آموزش و پرورش گفته كه قرار است تمام مدارس 
دولتي به پانل خورشيدي مجهز شود و نه فقط مدارس خيرساز، 
يعني مي خواهند توپ را در زمين خيرين مدرسه ساز بيندازند و از 
دولت رفع تكليف كنند. در اين رابطه نماينده خيرين مدرسه ساز 
به درس��تي اعلام كرده اس��ت مجهز كردن مدارس خيرساز اگر 
بخواهد تنها توسط خيرين تأمين شود، به لحاظ مالي ميسر نيست 
و به سهم دولت در اين زمينه اشاره كرده است. اگر اين دو حرف را 
كنار هم بگذاريم، مي بينيم كه يك دنيا بين اين دو حرف، فاصله 
است. مس��ئول دولتي دارد صحبت از خرج پول از جيب يك عده 
ديگر مي كند تا سقف مدارس را مجهز به پانل خورشيدي كنند، 
در صورتي كه نماينده خيريني كه بايد پول بدهند، مي گويد اصلًا 
صحبت مدارس دولتي نيست، صحبت از مدارس خيرساز است كه 
آن هم به تنهايي ميسر نيست. تا اينجا با دو حرف متفاوت مواجه 

هستيم كه اصلًا باهم جمع نمي شوند. 
در اين جلسه رئيس سازمان نوس��ازي مدارس حرف عجيبي زده 
و گفته است: مي توانيم روي س��قف مدارس تا 250هزار مگاوات 
ظرفيت تولي��د برق ايجاد كنيم. اين در ش��رايطي اس��ت كه كل 
ظرفيت نصب شده نيروگاهي كشور امروز 85هزار مگاوات است و 
پيك مصرف برق مان نيز 62هزار مگاوات است. در چنين شرايطي 
رئيس سازمان نوس��ازي مي گويد می توانيم از پشت بام مدارس 
250هزار مگاوات ظرفيت توليد برق ايجاد كنيم! بنابراين اعداد و 
ارقام مطرح شده اصلًا باهم نمي خواند و همه اينها نشان مي دهد 
افرادي كه در اين جلسه دور هم جمع شده اند، اطلاعات كافي در 

اين زمينه ندارند. 
اما عضو چهارم كه مديرعامل س��اتبا اس��ت در اين جلس��ه اعلام 
مي كند كه مجموعه هزينه پانل خورشيدي در سال هاي اخير از 
4هزار دلار به 600دلار كاهش پيدا كرده است. كاملًا درست است 
اما اين 600دلار امروز براي يك مجموعه نيس��ت بلكه براي براي 
هر كيلووات است كه به درستي بيان نشده است. نكته ديگر اينكه 
مديرعامل ساتبا گفته است: مي توانيم كل برق مورد نياز كشورمان 
را از انرژي خورشيدي تأمين كنيم. شايد ظرفيتش را داشته باشيم 
و بر فرض كه تأمين مالي هم شده باشد اما هيچ شبكه ملي در دنيا 
وجود ندارد كه صددرصد انرژي اش را از انرژي خورشيدي تأمين 
كند، چون مسئله ذخيره سازي انرژي مطرح مي شود و بسيار گران 
اس��ت، حتي اگر فرض كنيم كه از لحاظ فني هم مي توان چنين 
كاري را كرد، اگر امنيت انرژي الكتريك��ي را مدنظر قرار بدهيم، 
به هيچ وجه چنين كاري صلاح نيست و نبايد خودمان را از چاله 

دربياوريم و در چاه بيندازيم. 
چندين نكته را در جمع بندي در اين نشست و تصميماتي كه براي 
آن گرفته شده اس��ت، مي توان مطرح كرد؛ اول اينكه در كشوري 
زندگي مي كنيم كه مش��كلات اداري و نظام بوروكراتيك بس��يار 
پيچي��ده و درهم��ي دارد، بنابراين وقتي ي��ك كاري مي خواهيم 
انجام دهيم، با يك سازمان دولتي طرف هستيم كه كارها به نتيجه 
نمي رس��د، كمااينكه وقت��ي از آنهايي كه مي خواهن��د در بخش 
انرژي هاي تجديدپذير س��رمايه گذاري كنند درب��اره بزرگ ترين 
مشكل شان س��ؤال بپرسيد، مي گويند مش��كلاتي كه بخش هاي 
مختلف دولتي ايجاد مي كنند، مانع كارش��ان ش��ده است. با اين 
اوصاف قرار است چهار ارگان به هم وصل شوند و يك كاري را انجام 
دهند. تجربه نشان داده اس��ت اگر همه چيز هم آماده باشد، نظام 

اداري ما اجازه به سرانجام رسيدن كارها را نخواهد داد. 
دوم بحث مدل مالي و اقتصادي است. هيچ كدام از افراد حاضر در 
جلسه، درباره ميزان ظرفيت و نحوه تأمين سرمايه گذاري صحبتي 
نكرده  و حتي نگفته اند بازگشت اين سرمايه چطور خواهد بود. اصلًا 

شبكه، امكان اتصال همه اينها به يكديگر را دارد؟
بررسي ابعاد مختلف اين تفاهمنامه نش��ان مي دهد هيچ يك از 
پيش ش��رط هاي لازم براي اجراي چنين پروژه اي فراهم نيست. 
بايد اين اف��راد براي محقق ش��دن اه��داف تفاهم نام��ه يك بار 
ديگر بنش��ينند و ابعاد مالي و فني كار را با كمك كارشناس��ان و 
متخصصان اين حوزه بررسي كنند و يك زمانبندي داشته باشند 
و اولويت بندي كنند كه مثلًا در برنامه اي 10س��اله، 10درصد از 
مدارس را به سلول هاي خورشيدي مجهز كنند، نه اينكه چهار نفر 
دور هم جمع شوند و حرف هايي بزنند كه امكان اجرايي شدن آن 

به هيچ وجه فراهم نيست.

 خوش بين به اجرای
اين تفاهم نامه نيستم

مهسا گربندي

پرونده
 نصب پنل خورشيدی 

در پشت بام مدارس

  مديركل دفتر توسعه انرژي هاي مقياس كوچك در گفت وگو با »جوان« مطرح كرد  

همهچيزبايدازمدارسشروعشود

وعدهتوانمندسازیمدارسدولتي

باكمكتجديدپذيرها
  گزارش »جوان« از تفاهم نامه احداث نيروگاه های كوچك خورشيدی روی پشت بام مدارس

تفاهم نام�ه نص�ب پنل 
خورش�يدي روي پشت 
بام مدارس، چهارجانبه 
است و مشروط بر اينكه 
تعهدات ه�ر چهار اعضا 
به چه شكلي اجرا شود، 
مي ت�وان ب�ه اجراي�ي 
ش�دن آن اميد داش�ت 

روز شنبه خبر خوش�حال كننده اي درباره تأمين انرژی مدارس 
منتش�ر ش�د؛ اينكه تفاهم نامه اي منعقد ش�ده و طبق آن قرار 
است در برخي مدارس كش�ور پنل هاي خورشيدي نصب شود 
تا علاوه بر تأمين انرژي موردنيازش�ان، برق مازاد توليدش�ده 
آنها نيز به فروش برس�د و به منبع درآمدي ب�راي تعداد زيادي 
مدرس�ه دولتي تبديل ش�ود. خبر مذك�ور، اين امي�د را زنده 
كرد كه ظرفيت انرژي هاي تجديدپذير به فراموش�ي س�پرده 
نش�ده و قرار اس�ت از ظرفيت اين ان�رژي مهم در كش�ورمان 
اس�تفاده ش�ود تا هم انرژي موردنياز مدارس تأمين شود  و هم 
مش�كلات مالي مدارس دولتي كه هر س�اله با آن دست وپنجه 
ن�رم مي كنند برط�رف ش�ود، البت�ه نگراني هايي ني�ز از بابت 
عدم اجرايي ش�دن اين طرح خوب وج�ود دارد چراكه پيش از 
اين، طرح ه�اي اميدبخش ديگري نيز در ح�وزه تجديدپذيرها 
در دس�تور كار قرار گرفت اما به مرور زمان اقدام درخوري براي 
پيش�رفت آن انجام نش�د و در نهايت به فراموشي سپرده شد. 
آنطور كه در اخبار آمده اس��ت، درخواست اس��تفاده از انرژي هاي 
تجديدپذير از س��وي معاونت آموزش متوس��طه آموزش و پرورش 
كشورمان مطرح شده است تا با نصب پنل هاي خورشيدي به كمك 
خيرين مدرسه ساز هيچ مدرسه اي با مشكل تأمين انرژي مواجه نشود 

و حتي بتواند از اين راه درآمدزايي كند. 
   جبران كمبود امكانات مدارس دولتي با فروش برق

موضوع از اين قرار است كه صبح روز شنبه، مراسم انعقاد تفاهمنامه 
چهارجانبه في مابين س��ازمان نوس��ازي مدارس كشور، جامعه 
خيرين مدرسه ساز كش��ور، معاونت آموزش متوسطه و سازمان 
انرژي ه��اي تجديدپذير و بهره وري انرژي برق )س��اتبا( با عنوان 
همكاري مشترك در زمينه استفاده از انرژي هاي تجديد پذير در 

مدارس كشور در پژوهشگاه نيرو برگزار شد. 
ناصر قفلي، رئيس جامعه خيرين مدرسه ساز كشور در اين برنامه 
گفت: »مدارس دولتي امكانات كم��ي دارند و اگر درآمد پايداري 
داش��ته باش��ند، مي توانند نيازهاي خود را برطرف كنند.« او 
با بي��ان اينكه تأمي��ن هزينه نصب 

تجهيزات لازم توس��ط خيرين به تنهايي ممكن نيس��ت، گفت: 
»فرد خير بايد با مبلغ كمتري مدارس ساخته خود را پوشش دهد. 
بسياري از خيرين چند مدرسه س��اخته اند و قادر به تجهيز همه 

مدارس شان به پنل هاي خورشيدي نيستند.«
محمدمه��دي كاظم��ي، مع��اون آم��وزش متوس��طه وزارت 
آموزش و پرورش هم گفت: »استفاده از انرژي هاي تجديدپذير در 
مدارس كشور غير از بحث افزايش بهره وري زيست محيطي و توجه 

به محيط زيست، از جهت توليد انرژي نيز مهم است.«
او ادامه داد: »فرهنگ اس��تفاده و توليد انرژي های پاك را بايد به 
دانش آموزان منتقل كنيم. افزايش به��ره وري و توجه به محيط 
زيس��ت و انرژي هاي تجديدپذير يكي از مسائل مهمي است كه 
طي سال هاي اخير از سوي رهبري مورد تأكيد قرار گرفته است. به 
خصوص افزايش بهره وري و فرهنگ بهره وري و افزايش آن بايد در 

مدرسه به دانش آموزان منتقل شود.«
معاون آم��وزش متوس��طه وزارت آموزش و پرورش با بي��ان اينكه 
امس��ال س��ال مهار تورم اس��ت و رهبري به مقول��ه صرفه جويي و 
بهره وري اش��اره كردن��د، تصريح ك��رد: »اگر بخواهي��م مهم ترين 
مأموريت آموزش و پرورش را بيان كنيم، طبيعتاً افزايش بهره وري و 

فرهنگ سازي در اين زمينه از جمله مهم ترين مأموريت هاست.«
   تخفيف در قيمت پنل هاي خورشيدي

حميدرضا خان محمدي، رئيس سازمان نوسازي توسعه و تجهيز 
مدارس كشور نيز با بيان اينكه مدرسه محل يادگيري است، گفت: 
»اگر ما موضوع مدرسه را مطرح مي كنيم، به اين خاطر است كه 
مدرسه در همه ابعاد آن بايد جلوه تربيتي باشد. خيرين مدرسه ساز 
هم مايلند مدارس��ي بس��ازند كه به لحاظ تربيتي و زيرساختي 

خودكفا باشد و بتواند هزينه هاي خود را تأمين كند.«
خان محمدي پيشنهاد داد: »قيمت پايه بايد براي اين پكيج پنل 
خورشيدي در مدارس پايين تر محاسبه شود تا بيشتر به مدارس 

كمك شود.«
او با بيان اينكه به لحاظ تعداد و وسعت فضاهاي آموزشي، آموزش و پرورش 
براي قرارگيري پنل ها مناسب ترين انتخاب است، گفت: »اگر بتوانيم در 
50درصد مدارس كشور بارگذاري پنل هاي خورشيدي را داشته باشيم 
و اگر در پنج كيلومتر ضرب كنيم، چيزي حدود 250هزار 
مگاوات برق توليد كرده ايم، 

ضمن اينكه هزينه هاي نگهداري اين پنل ها هم كاهش يافته است.«
رئيس سازمان نوس��ازي مدارس گفت: »آسيب پذيرترين قشر 
ما هستيم كه در فصول سرد س��ال به علت قطعي گاز، مدارس 
تعطيل مي ش��ود، اين آمادگ��ي را داريم كه با تولي��د برق ديگر 

مدارس تعطيل نشود.«
    كاهش قيمت تمام شده توليد پنل هاي خورشيدي 

نقش س��ازمان انرژي هاي تجديدپذير در اين طرح بايد بس��يار 
پررنگ باشد چراكه اقدامات تعيين شده همسو با اهداف همين 
سازمان است و تفاهمنامه انجام شده مي تواند سازمان انرژي هاي 
تجديدپذير را در رسيدن به اهدافش ياري كند. محمود كماني، 
رئيس سازمان انرژي هاي تجديدپذير و بهره برداري انرژي برق 
در اين برنامه گفت: »دانش آموزان بايد ببينند كه با چه سختي و 
مشقتي برق توليد مي شود، طبيعتاً دانش آموزان متوجه مي شوند 
كه برق چگونه ايجاد مي شود و بيشتر به صرفه جويي مصرف برق 

توجه خواهند كرد.«
كماني با اشاره به كاهش قيمت تمام شده توليد پنل هاي خورشيدي 
گفت: وجود پتانسيل هاي خدادادي و رشد فناوري موجب شده است 
هزينه هاي احداث يك مجموعه پنل خورشيدي بسيار كاهش يابد 
و از 4هزار دلار به 600دلار رسيده است. همين موضوع باعث شد در 
تمامي نقاط جهان به تدريج نيروگاه هاي گازي و قديمي توليد برق 

جاي خود را به پنل هاي خورشيدي مي دهند. 
او با اشاره به مش��كلات قطع گاز نيروگاه ها در فصل زمستان گفت: 
»نيروگاه ها براي تأمين سوخت خود، از سوخت مايع استفاده مي كنند 

كه هم هزينه حمل و نقلش بالاست و هم آلودگي زيادي دارد.«
رئيس س��ازمان انرژي هاي تجديدپذير با بيان اينك��ه ايران توانايي 
اين را دارد كه تم��ام نيازهاي خود به انرژي را از انرژي خورش��يدي 
تهيه كند، گفت: »به لحاظ موقعيت جغرافيايي ايران، فرهنگ سازي 
مناسب و مسائل پدافندي ايستگاه هاي پنل خورشيدي بسيار بهتر از 

نيروگاه هاي بزرگ توليد برق است.«
    استفاده از تجديدپذيرها مانع تعطيلي مدارس 

به دليل بحران انرژي مي شود
بحران انرژي و عدم توجه به انرژي هاي تجديدپذير در اسفندماه سال 
گذش��ته مدارس زيادي را تعطيل و مش��كلاتي را در حوزه آموزش 
ايجاد كرد. اين را حميد يزداني، مديركل دفتر دوره اول متوس��طه 
به »جوان« مي گويد. او در رابطه با جزئيات طرح اس��تفاده از انرژي 
 خورش��يدي در مدارس اظهار مي دارد: »براي 
اس��تفاده از ظرفيت تجديدپذيرها 

در مدارس كش��ورمان چندين هدف را در ذه��ن داريم كه براي آن 
برنامه ريزي كرده ايم. مهم ترين اين اهداف وج��ود بحران انرژي در 
كشورمان است كه مدارس چندين استان را درگير كمبود گاز و برق 
كرده و منجر به تعطيلي آنها شده بود، به همين دليل تصميم گرفتيم 
با استفاده از ظرفيت تجديدپذيرها علاوه بر اينكه از سوخت فسيلي 
كمتري استفاده شود و كمترين آلودگي هوا اتفاق بيفتد، مدارس را از 

تعطيلي هاي اينچنيني نجات دهيم.«
او ادام��ه مي دهد: »كارشناس��ان انرژي مدام هش��دار مي دهند كه 
انرژي هاي فس��يلي رو به اتمام است و قرار نيس��ت اين انرژي مادام 
العمر وجود داشته باشد، بنابراين قصد داريم با استفاده از انرژي هاي 
تجديدپذير، انرژي فس��يلي را به نفع آيندگان كنار بگذاريم و آن را 

ذخيره كنيم.«
يزداني با بيان اينكه قرار اس��ت پنل هاي خورشيدي در پشت بام 
برخي مدارس نصب شود، اظهار مي دارد: »پشت بام مدارس بهترين 
و بيشترين فضاي ممكن را براي نصب تعداد زيادي از سلول هاي 
خورشيدي دارد. مي خواهيم از حداكثر ظرفيت استفاده كنيم تا 
علاوه بر تأمين برق مدارس، برق مازاد توليدشده را نيز به شبكه هاي 

سراسري تزريق كنيم و بفروشيم.«
مديركل دفت��ر دوره اول متوس��طه درباره فروش ب��رق مازاد 
توليدش��ده از تجديدپذيرها ادامه مي ده��د: »طبق تفاهمنامه 
انجام شده، وزارت نيرو برق مازاد مدارس را خريداري مي كند. 
عايدي ما از فروش برق براي مدرسه است كه سالانه صرف خرج 
و مخارج خود مدارس خواهد ش��د. اين خيلي كار مهمي است 
اگر بتواني��م آن را عملياتي كنيم.« به گفته او هنرس��تان هاي 
فني حرفه اي نس��بت به مدارس متوس��طه نظري مصرف برق 
بيش��تري دارند، به همين دليل ممكن است پنل هاي بيشتري 

در آنجا نصب شود. 
    تمركز اصلي روي مدارس دولتي است

يزداني با اش��اره به تأكيدات مقام معظم رهب��ري براي توجه به 
مدارس دولتي مي گويد: »تمرك��ز اصلي ما روي مدارس دولتي 
هم به لحاظ كيفي و هم به لحاظ درآمدي خواهد بود. اگر تأمين 
مالي پايداري براي م��دارس دولتي فراهم و توانمندتر ش��وند، 
مي توانند عملكرد بهتري داشته باشند، به همين جهت خيرين 
مدرسه ساز پاي كار آمده اند تا سلول هاي خورشيدي مورد نياز 

آنها را تأمين كنند.«
او ادامه مي دهد: »فعلًا براي 50هزار مدرسه در برنامه كوتاه مدت 
پنل هاي خورش��يدي نصب مي ش��ود و در گام اول قرار است در 
مدارس شبانه روزي متوسطه اول، متوسطه دوم نظري و مدارس 
فني حرفه اي شبانه روزي به ويژه هنرستان هاي كشاورزي اين كار 
انجام شود. چنانچه شرايط فراهم شود، به مرور ساير مدارس نيز 
مي توانند صاحب تجهيزات پنل خورشيدي شوند و به اهدافي كه 

تعيين كرده ايم، دست يابند.«
يزدان��ي همكاري ه��اي وزارت ني��رو را اميدواران��ه مي دان��د و 
مي گويد: »يكي از راهكارهاي درج ش��ده در سند تحول بنيادين 
آموزش و پرورش به كارگيري فناوري است. در اين مسير قرار است 
وزارت نيرو همكاري هاي مناسبي را با ما داشته باشد، اما چون كارها 
به صورت جزئي مشخص نشده و اعداد و ارقامي تعيين نشده است، 
نمي توان درباره آنها صحبت كرد تا اولين مدرس��ه مجهز به پنل 
خورشيدي شود و فروش برق خود را آغاز كند. اميدواريم مشكلي 

در اين مسير پيش نيايد.«
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